

1. *Draws the attention* of the petitioners to resolution 848 (XII) adopted by the Council on the petitions from representatives of the people of Saipan (T/Pet.10/8) which also raises the questions of war damage compensation and related claims;

2. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure of the Trusteeship Council, and in addition to transmit to the petitioners a copy of resolution 848 (XII).

479th meeting,  
13 July 1953.

**855 (XII). Petitions relating to the "Remainder of the Districts" (T/Pet.10/16 and 17) concerning the Trust Territory of the Pacific Islands**

*The Trusteeship Council,*

*Acting* under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

*Having accepted and examined* at its twelfth session the petitions from Mr. Carl Kohler, Chairman, People's House, Ponape Congress (T/Pet.10/16), and from Mr. M. Iriarte (T/Pet.10/17) relating to the "Remainder of the Districts", in consultation with the United States of America as the Administering Authority concerned, which designated Mr. James A. McConnell as special representative,

*Having taken note* of the written observations of the Administering Authority (T/Obs.10/1),

*Having taken note* of the relevant report of the Standing Committee on Petitions (T/L.369, section IX),

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority, and in particular to its statements that:

(a) Title to the land in question is now vested in the Trust Territory Government and that they are considered to be public domain;

(b) It is the intention of the Trust Territory Government to utilize lands within the public domain under a programme of planned homesteading;

(c) Pending the initiation of the homesteading programme certain parcels of land have been leased on a revocable, rent-free basis;

2. *Endorses* the conclusions of the 1953 Visiting Mission that the islanders' interests in public domain can best be safeguarded through their active participation in the district land advisory boards, and that steps should be taken to ensure such participation by explaining to the people the provisions of the land law and the uses to which public land will be put;<sup>85</sup>

3. *Draws the attention* of the Administering Authority to the requests of the petitioners and to the necessity of solving the land problem in the interests of the indigenous inhabitants;

<sup>85</sup> See document T/1055, para. 90.

1. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur la résolution 848 (XII) adoptée par le Conseil au sujet de la pétition des représentants de la population de Saipan (T/Pet.10/8), dans laquelle est également évoquée la question des indemnités pour dommages de guerre et des réclamations qui s'y rapportent;

2. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle, et à transmettre aux pétitionnaires une copie de la résolution 848 (XII).

479ème séance,  
13 juillet 1953.

**855 (XII). Pétitions au sujet du "Reste des terres des districts" (T/Pet.10/16 et 17) concernant le Territoire sous tutelle des îles du Pacifique**

*Le Conseil de tutelle,*

*Agissant* en vertu de l'alinéa b de l'Article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

*Ayant reçu et examiné*, à sa douzième session, les pétitions de M. Carl Kohler, président, Maison du peuple, Congrès de Ponapé (T/Pet.10/16), et de M. M. Iriarte (T/Pet.10/17) concernant le "Reste des terres des districts", en consultation avec les Etats-Unis d'Amérique, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, qui avaient désigné M. James A. McConnell comme représentant spécial,

*Ayant pris acte* des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/Obs.10/1),

*Ayant pris acte* du rapport rédigé sur ce sujet par le Comité permanent des pétitions (T/L.369, section IX),

1. *Attire l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité chargée de l'administration, et notamment sur les déclarations ci-après:

a) Les terres en question sont actuellement dévolues au Gouvernement du Territoire sous tutelle et sont considérées comme domaine public;

b) Le Gouvernement du Territoire sous tutelle entend constituer, conformément à un programme, les terres du domaine public en *homesteads* (biens de famille);

c) En attendant la mise en œuvre de ce programme, certaines parcelles de terres ont été cédées à bail à titre gratuit et révocable;

2. *Approuve* les conclusions de la Mission de visite de 1953, qui a estimé que le meilleur moyen de défendre les intérêts de la population autochtone était de l'associer activement aux travaux des comités consultatifs fonciers de district et qu'il convenait pour assurer cette participation d'expliquer aux habitants les dispositions de la législation foncière du Territoire et l'usage auquel on destine les terres du domaine public<sup>85</sup>;

3. *Attire l'attention* de l'Autorité chargée de l'administration sur les demandes des pétitionnaires et sur la nécessité de résoudre les problèmes agraires dans l'intérêt des autochtones;

<sup>85</sup> Voir le document T/1055, par. 90.

4. *Draws the attention* of the petitioners to the recommendation on land<sup>36</sup> adopted by the Trusteeship Council at its twelfth session in connexion with its examination of the 1951-52 annual report on the administration of the Territory;

5. *Draws the attention* of the petitioners to resolution 848 (XII) on the petition from the representatives of the people of Saipan (T/Pet.10/8) in which the questions of compensation for war damage and redemption of Japanese postal savings is also raised;

6. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure of the Trusteeship Council, and in addition to transmit to the petitioners a copy of resolution 848 (XII).

479th meeting,  
13 July 1953.

**856 (XII). Petition from Mr. Enerico Mallarmé (T/Pet.10/18) concerning the Trust Territory of the Pacific Islands**

*The Trusteeship Council,*

*Acting* under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

*Having accepted and examined* at its twelfth session the petition from Mr. Enerico Mallarmé (T/Pet.10/18), in consultation with the United States of America as the Administering Authority concerned, which designated Mr. James A. McConnell as special representative,

*Having taken note* of the written observations of the Administering Authority (T/Obs.10/1) as well as of the oral statement of the special representative (T/C.2/SR.83),

*Having taken note* of the relevant report of the Standing Committee on Petitions (T/L.369, section X),

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority;

2. *Decides* that under the circumstances no action by the Trusteeship Council is necessary;

3. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioner of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure of the Trusteeship Council.

479th meeting,  
13 July 1953.

**857 (XII). Petition from Mr. J. Iriarte (T/Pet.10/19) concerning the Trust Territory of the Pacific Islands**

*The Trusteeship Council,*

*Acting* under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

<sup>36</sup> See document T/L.366, para. 14.

4. *Attire l'attention* des pétitionnaires sur la recommandation concernant les questions agraires<sup>36</sup>, que le Conseil de tutelle a adoptée à sa douzième session, lors de son examen du rapport annuel de 1951-1952 sur l'administration du Territoire;

5. *Attire l'attention* des pétitionnaires sur la résolution 848 (XII) adoptée par le Conseil au sujet de la pétition des représentants de la population de Saïpan (T/Pet.10/8), dans laquelle sont également évoquées la question des indemnités pour dommages de guerre et celle du remboursement des dépôts de la caisse d'épargne postale japonaise;

6. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle, et à transmettre aux pétitionnaires une copie de la résolution 848 (XII).

479ème séance,  
13 juillet 1953.

**856 (XII). Pétition de M. Enerico Mallarmé (T/Pet.10/18) concernant le Territoire sous tutelle des îles du Pacifique**

*Le Conseil de tutelle,*

*Agissant* en vertu de l'alinéa b de l'Article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

*Ayant reçu et examiné*, à sa douzième session, la pétition de M. Enerico Mallarmé (T/Pet.10/18), en consultation avec les Etats-Unis d'Amérique, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, qui avaient désigné M. James A. McConnell comme représentant spécial,

*Ayant pris acte* des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/Obs.10/1), ainsi que de la déclaration verbale du représentant spécial (T/C.2/SR.83),

*Ayant pris acte* du rapport rédigé sur ce sujet par le Comité permanent des pétitions (T/L.369, section X),

1. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité chargée de l'administration;

2. *Décide* que, dans ces conditions, la pétition n'appelle aucune recommandation de la part du Conseil;

3. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle du pétitionnaire, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

479ème séance,  
13 juillet 1953.

**857 (XII). Pétition de M. J. Iriarte (T/Pet.10/19) concernant le Territoire sous tutelle des îles du Pacifique**

*Le Conseil de tutelle,*

*Agissant* en vertu de l'alinéa b de l'Article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

<sup>36</sup> Voir le document T/L.366, par. 14.